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امام علی)ع( :

آدمي�زاده، ش�بيه ترين چي�ز ب�ه 

ترازوس�ت: يا با نادانی س�بك شود 

يا به دانش، سنگين گردد.  

 گزيده تحف العقول

رئي�س جامعه صنف�ي تهيه كنندگان س�ينماي اي�ران از باز 
نگه داش�تن س�ينماها در ش�رايط بحران كرونا انتق�اد كرد. 
سیدضیا هاشمي از اصرار وزارت ارشاد و سازمان سینمايي در باز 
نگه داشتن سینماها انتقاد كرد و خواستار تغییر شیوه نامه اكران 
شد. هاش��مي به مهر گفت: باعث تأسف است كه چهار ماه از سال 
سپري شده و ما از اس��فندماه به طور جدي درگیر ويروس كرونا 
بوده ايم اما همچنان نه ش��وراي صنفي نمايش و نه وزارت ارشاد 
هیچ كدام به تغییر در آيین نام��ه اكران وقع��ي ننهاده اند. اين در 
شرايطي اس��ت كه وقتي آيین نامه اكران نوشته و ابلاغ شد هم، با 
اشكالاتي مواجه بود كه باز هم نظر صاحبان آثار را تأمین نمي كرد. 
در ش��رايط فعلي كه ما با كرونا مواجه هس��تیم و مخاطب رغبت 
چنداني براي رفتن به سینما ندارد، چرا نبايد قوانین نوشته شده را 
با شرايط فعلي تطبیق دهیم؟ شرايط فعلي، شرايط بحران است و 

بايد براي اين شرايط تصمیم بهتري گرفته مي شد. 
وي در ادامه بیان كرد: امروز كه سینماها مكان بسته تلقي مي شود و 
اعلام شده امكان شیوع بیماري در اين اماكن مثل مساجد، كلیساها 
و ديگر اماكن مذهبي بیشتر است، بهتر نیست به هر قیمتي و تنها 
براي از سر باز كردن و ارائه آمار، مدعي باز شدن سینماها نباشیم. 
امروز فیلمي كه براي فروش آن بیش از 3۰میلیارد تومان پیش بیني 
شده بود، بعد از گذشت 2۰روز تنها 2میلیارد فروش براي آن اعلام 
شده است. چرا بايد رس��ول صدرعاملي )تهیه كننده فیلم شناي 
پروانه( تحت فش��ار قرار بگیرد كه فیلمش را با اين ش��رايط براي 
اكران نگه دارد. چرا او به عنوان يك صاح��ب اثر اجازه ندارد براي 
فیلمش در شرايط امروز كه بحراني است، تصمیم درست را اتخاذ 

كند يا امكان اكران آنلاين را نداشته باشد. 
هاش��مي تأكید كرد: بهتر اس��ت به جاي اينكه به فكر ارائه آمار و 
ارقام باشیم به فكر صاحبان آثار و فیلم هايي باشیم كه در شرايط 
امروز مجبورند يا ناخواس��ته وارد چرخه اكران شده اند. اينكه در 
آيین نامه عنوان ش��ده فیلمي كه در سینما اكران شده، نمي تواند 
آنلاين اكران شود يا فیلمي كه از اكران انصراف دهد بايد شش ماه 
در نوبت اكران بماند و امكان اكران قبل از شش ماه برايش وجود 

ندارد، دور از انصاف است. 
تهیه كننده »ش��وكران« گفت: بايد امروز همانطور كه ستاد ملي 
كرونا براي سلامت همه جامعه تصمیم گیري مي كند، ما هم براي 
سلامت اكران و ادامه حیات سینما تصمیم جدي و درستي بگیريم. 
بايد راهكار درستي ارائه دهیم و ش��یوه نامه اكران را براي شرايط 
امروز تغییر دهیم. اينكه دست روي دست بگذاريم و بگويیم امروز 
سینماها باز است هیچ دردي از دردهاي سینماداران، صاحبان آثار 

و پخش كنندگان دوا نمي كند.

اعتراض رئيس جامعه صنفي تهيه كنندگان به باز نگه داشتن سينماها 

اصرار بر باز بودن سينماها براي چيست؟!
برگزاري مجازي نمايشگاه »ايران نوشت«

رضايت 80درصدي مصرف كنندگان از نوشت افزار ايراني- اسلامي

مديرعام�ل مجمع نوش�ت افزار ايران�ي- اس�لامي از برگزاري 
نمايش�گاه »ايران نوش�ت« به صورت مجازي خب�ر داد و گفت: 
نمايش�گاه امس�ال با توجه به ش�يوع ويروس كرونا ب�ا تمركز 
بر فض�اي مج�ازي و فروش�گاه هاي محل�ي برگزار مي ش�ود. 
به گزارش تسنیم، تولیدكنندگان نوشت افزار ايراني- اسلامي كه از 
ماه ها پیش به دلايل مختلف با مش��كلات متعدد دست و پنجه نرم 
مي كردند، حالا در مواجهه با كرونا با چشم ترديد به آينده مي نگرند. 
تأثیر ويروس كرونا بر كسب و كارها در جهان انكارناشدني است. در اين 
چرخه و در ايران، تولیدكنندگان نوشت افزار نیز همانند ديگر مشاغل و 
حرفه ها با شرايطي مواجه هستند كه تا پیش از اين تجربه نكرده بودند. 
محمد يقیني، مديرعامل جديد مجمع نوشت افزار ايراني- اسلامي با 
اشاره به اين موضوع گفت: جشنواره نوشت افزار ايراني- اسلامي امسال 
به شكل مجازي و به صورت سراسري از طريق فروشگاه هاي اينترنتي 
و محلي برگزار مي شود. حاين جشنواره از 18مرداد افتتاح خواهد شد 
و تا 31شهريور ماه ادامه خواهد داشت، چون به صورت غیرحضوري 

است، زمان برگزاري نمايشگاه را نیز افزايش داديم. 
مديرعامل مجمع نوش��ت افزار ايراني- اس��لامي درب��اره تأثیر عدم 
برگزاري نمايشگاه نوش��ت افزار به صورت حضوري بر میزان فروش 
تولیدكنندگان گفت: نمايشگاه حضوري براي تولیدكنندگان بیشتر 
از آنكه بعُد اقتصادي داشته باش��د، كار رسانه اي و ذائقه سازي است. 
اگر نمايشگاه مجازي به خوبي برگزار شود، مي تواند در هر دو بخش 
اقتصادي و فرهنگي تأثیرگذار باش��د. كار تولیدكننده اين نیس��ت 
كه داخل نمايش��گاه غرفه اي بزند و محصولات خود را بفروشد، كار 
تولیدكننده اين اس��ت كه كالاي خود را به صورت انبوه تولید كند 
و آن را به كانال توزيع برساند. يقیني يادآور شد: در جشنواره امسال 
سعي كرديم فروشگاه هاي محلي و اينترنتي را كه به سیستم توزيع 
اصولي در كشور نزديك ترند، درگیر كنیم. تقريباً عموم بازاريان اين 
تصور را داشتند كه نوشت افزار ايراني ممكن است فروش نداشته باشد 
و اگر كاراكتر غربي را تهیه كنیم، حتماً خريدار دارد، به همین دلیل 
برخي معتقد بودند نبايد روي كالاي ايراني تمركز و ريسك كرد. اين 
 تصور در دو سه سال گذشته به همت تمام تولیدكنندگان نوشت افزار 
ايراني- اس��لامي تغییر كرد. به نظر مي رس��د مي توان ب��ا برگزاري 
جش��نواره به صورت محل��ي و مجازي ي��ك آش��تي عملیاتي بین 
فروشگا ه هاي محلي و بازاريان با تولیدات و محصولات ايراني ايجاد 
كرد. مديرعامل مجمع نوشت افزار ايرانی- اسلامی ادامه داد: توزيع اين 
كالاها در فروشگاه های محلی سبب می شود تا به اين دست از چرخه 
توزيع هم ثابت شود كه نوش��ت افزار ايرانی مشتری دارد. 8۰درصد 
رضايتی كه در آمار می گويند آمار غلطی نیس��ت و اين سیستم بازار 

تغییر خواهد كرد و ديگر خريد اين اقلام ضدارزش نیست.

مديركل امور بين الملل صداوسيما در گفت وگو با »جوان«:

 مستند »سردار صلح« روايتي صحيح از حاج قاسم
و گفتمان صلح جمهوري اسلامی است

 جدال »آقازاده ها«
 قصه اي كه با خون تمام مي شود

همواره در ذهن عامه مردم در مورد حلقه قدرت، افراد حاكم و نحوه 
به قدرت رسیدن آنها و توانايي هاي آنها، سؤالات و ابهامات زيادي 
وجود دارد. ش��ايد تا قبل از به وجود آمدن شبكه هاي اجتماعي و 
به تبع آن به واقعیت پیوستن آرزوي هر فرد يك رسانه، پاسخ هاي 
افراد مختلف به اين مسئله فقط حاصل ش��نیده ها و شايعه هايي 
بود كه از اطراف و اكناف مي شنیدند اما با به وجود آمدن رسانه ها 
و شبكه هاي اجتماعي عامه مردم، پاسخ هاي شفاف تري در مورد 
طبقه حاكم و اطرافیان آنها دريافت كردند و اين به واسطه گسترش 
رسانه هاي اجتماعي در تمام سطوح جامعه بوده است. پس از اينكه 
مردم به واسطه شبكه هاي اجتماعي توانستند با خانواده و اطرافیان 
طبقه حاكم و در قدرت آشنا شوند و از نزديك رفتار و سبك زندگي 
آنها را ببینند، اين درك به وجود آمد كه عموماً فرزندان اين طبقه 
كه در جامعه اصطلاحاً به آنه��ا »آقازاده« مي گوين��د، آنطور كه 
پدرانشان مي نمايند،  زندگي نمي كنند و حتي اعتقادي به اين نوع 
از زندگي ندارند و خلاف آن را در شبكه هاي اجتماعي و صفحات 
ش��خصي خود به نمايش مي گذارن��د، به عنوان نمون��ه مي توان 
به كلیپ منتشر ش��ده »آقازاده« يكي از س��فراي سابق كشور در 
كش��ورهاي امريكاي جنوبي يا »آقازاده« يكي از مسئولان سابق 
بانك مركزي در مورد ثروت و ماش��یني كه س��وار مي شود، اشاره 
نمود. علاوه بر اين جامعه خارج از صفحات مجازي در قوه قضائیه و 
اخبار رسانه هاي رسمي نیز با فسادها و جرائم امنیتي »آقازاده« ها 
نیز مواجه شده است و اين سؤال برايش پیش آمده كه چرا برخي 
از مسئولان كشور نتوانس��ته اند فرزندان خود را طوري تربیت يا 
كنترل كنند كه مرتكب چنین خطاهايي نش��وند؟ يا چه اتفاقي 
افتاده است كه »آقازاده« ها مسیري خلاف مسیر پدر خود را طي 
كرده اند؟ و انبوهي از س��ؤالات ديگر. همه اين موارد اين موضوع، 
يعني »آقازادگي« را به يك سوژه داغ تبديل مي كند كه مي تواند 
در محافل صمیمي و دوس��تانه پاي ثابت بحث ها و شايعات باشد 
اما فرض كنید چنین سوژه اي با تمام جزئیات، موضوع اصلي يك 
سريال يا فیلم سینمايي باشد، قاعدتاً جامعه میخكوب به تماشاي 
آن خواهند نشست. امروز اين فرض به واقعیت تبديل شده است و 
سريالي به همین نام يعني »آقازاده« به كارگرداني بهرنگ توفیقي 
و نويسندگي حامد عنقا به شبكه نمايش خانگي آمده است و سعي 
دارد س��وژه »آقازاده« ها در ايران را با جزئی��ات خاص خودش به 

درامي عاشقانه- سیاسي تبديل كند و به نمايش بگذارد. 
س��ريال »آقازاده« در مورد يك »آقازاده« فاسد به نام نیما بحري 
)با نقش آفريني امیر آقايي( است كه سعي دارد با استفاده از نفوذ 
پدرش و باند فاسد حامي وي علاوه بر رش��د اقتصادي، در سپهر 
سیاسي كش��ور نیز تأثیرگذار باش��د و حتي در انتخابات رياست 

جمهوري نیز در كنار پدرش به نقش آفريني بپردازد. 
تا اي��ن لحظه در س��ريال آقازاده ع��لاوه بر پرداخت��ن به موضوع 
آقازاده ها، به بخشي از روابط پشت پرده در قدرت مانند باندبازي ها 
و هر آنچه مانع از برخورد سیس��تم با مفاسد مختلف مي شود هم 
به نمايش درآمده است، به عنوان مثال در قسمت دوم اين سريال 
حاج حسن )با نقش آفريني جمشید هاشم پور( كه در نقش يك فرد 
بانفوذ ظاهر مي ش��ود با تغییر بازپرس پرونده نیما، آقازاده فاسد، 
باعث مي شود او موقتاً از زندان رهايي يابد يا در قسمت سوم دكتر، 
پدر نیما مي گويد: »چش��م به هم بزني انتخاباته، سور و سات اين 

بساط رو هم يكي مثل من و نیما بايد فراهم كنیم.« 
س��ريال »آقازاده« كه با انبوهي از بازيگران معروف و صاحب 
س��بك مانند امین ت��ارخ، لعیا زنگن��ه، نیكي كريم��ي، ثريا 
قاسمي، كامبیز ديرباز، امین حیايي و... توانسته بر جذابیتش 
بیفزايد، سعي كرده بر مفاس��د احتمالي معاملات بزرگ هم 
ورود پیدا كند، به عنوان نمونه در قس��مت اول اين س��ريال 
پرماجرا چگونگي خلق و فروش تابلويي جعلي با نام و امضاي 
سهراب سپهري در يك حراجي به نام »حراج خاورمیانه« به 
نمايش گذاشته مي شود كه اتفاقاً به قیمتي بالا هم به فروش 
مي رسد و خريدار آن كس��ي نیس��ت جز آقازاده فاسد. حال 
آنها كه اهل درياف��ت مفاهیم كنايه آمیز هس��تند مي گويند 
اين قس��مت از س��ريال بي ارتباط به ماجراي حراج تهران و 
فروش آثار منتسب به سهراب سپهري كه شائبه جعلي بودن 
آن وجود دارد، نیست. به هر حال سريال آقازاده، دست روي 
سوژه اي گذاش��ته است كه سال هاي س��ال ذهن مردم ايران 
را درگیر خود كرده اس��ت و به مدد س��بك فیلمنامه نويسي 
حامد عنقا بر پیچیدگي و جذابیت اين س��ريال افزوده شده و 
همانطور كه در خلاصه داستان اين س��ريال آمده است بايد 

گفت اين قصه با خون تمام مي ش��ود.

    نگاه  بهروز كلاته

   محمدصادق عابديني
مستندمس�ابقه ديگر به بخش جدانش�دني 
از برنامه ه�اي تلويزيوني تبدي�ل و بر تنوع 
موضوع ها و كيفيت اجراي آنها افزوده ش�ده 
است. يكي از جديد ترين مستندمسابقه هايي 
كه روي آنتن شبكه مستند سيما رفته است، 
مسابقه »بوم گرد« است؛ مستندي كه به همت 
سازمان اوج توليد شده و در آن فرهنگ حفظ 
محيط زيست، ترويج كسب و كار و البته توجه 
به خرده فرهنگ ها به خصوص در زمينه توليد 
و اش�تغال زايي مورد توجه قرار گرفته است. 
تورج كلانتري، تهيه كنن�ده و كارگردان اين 
مستندمسابقه در گفت وگو با »جوان« درباره 
»بوم گرد« توضيحات بيش�تري داده اس�ت. 
مستندمس�ابقه  س�اخت  ت�ب    
)رئاليتي شو( در تلويزيون زياد شده 
است، چرا سازندگان برنامه ها دنبال 

اين سبك از برنامه سازي مي روند؟!
نكته اي كه مي توانم درباره برنامه خودمان بگويم 
اين است كه ما از ابتدا دغدغه هاي فرهنگ، توجه 
به مناطق روس��تايي و محیط زيس��ت داشتیم. 
با دوس��تان كه صحب��ت كرديم ابتدا ق��رار بود 
مس��تندي درباره اين موضوع��ات كار كنیم و 
به م��واردي چون س��اخت و س��از غیرمجاز در 
مناطق بكر طبیعي، ريخت��ن زباله در طبیعت و 
تخريب اكوسیستم بپردازيم اما در اتاق فكرمان 
پیشنهاد ش��د براي تاثیرگذاري بیشتر از بستر 
»رئالیتي شو« اس��تفاده كنیم كه در كنار بحث 
س��رگرم كنندگي بس��تري براي طرح مس��ائل 

فرهنگي و محیط زيستي نیز مهیا شود. 
 محوري�ت مس�ابقه »بوم گ�ردي« 
گردشگري است، نمونه هاي متعددي 
از پرداخت�ن ب�ه گردش�گري در 
مستندمسابقه هاي ايراني وجود دارد، 

فكر نمي كنيد شبيه آنها شده ايد؟
ما در بحث »بوم گردي« اولین مستندمس��ابقه 
هس��تیم. من تقريباً همه نمونه ه��اي داخلي و 
برنامه هاي خارجي تولید ش��ده را ديده ام، اكثر 
آنها با محوريت گردش��گري تولید شده اند، ولي 
ما عمداً حتي نام مستندمسابقه را »بوم گردي« 
گذاش��ته ايم كه بگويی��م با گردش��گري عادي 
متفاوت هستیم. بوم گردي نوعي از گردشگري 
اس��ت كه در برخورد با نقطه هدف مس��ئولانه 
عم��ل مي كن��د و ب��ه هوي��ت و فرهن��گ آنجا 

احترام مي گ��ذارد. در نمونه ه��اي داخلي مثلًا 
يك س��لبريتي مي آورند در محیط روستايي و 
محوريت آن س��لبريتي اس��ت كه مثلًا در كنار 
زني كه دارد نان روستايي مي پزد قرار مي گیرد 
اما در »بوم گرد« محوريت خود روستا و محیط 

طبیعي است. 
 س�اخت مجموعه »بوم گ�رد« از چه 

زماني آغاز شد؟
فیلمبرداري ما از مرداد پارس��ال آغاز ش��د و تا 
اواسط مهر فیلمبرداري داشتیم. آبان ماه سال 
گذش��ته مراحل تدوين و تولید موسیقي شروع 
ش��د و هم اكنون نیز همزمان با پخش در حال 

تدوين هستیم. 
 فصل اول مس�ابقه در ش�مال كشور 
مي گذرد كه قطب گردشگري است، 
اين با رويك�رد بوم گردي كه اغلب به 
دنبال مناط�ق بكر اس�ت در تناقض 

نيست؟
هدف م��ا در بوم گ��رد نش��ان دادن مناطق بكر 
گردشگري است. در همین فصل هم در شمال به 
مناطقي رفته ايم كه كمتر شناخته شده هستند، 
مثلًا در قس��مت قبل به »جواهر دش��ت« رفته 
بوديم كه از جمله مناطق كمتر ديده ش��ده در 

شمال كشور است. 
 فكر نمي كنيد بهتر است در فصل هاي 
بعدي س�راغ مناطقي از ايران برويد 
كه مردم ش�ناخت كمتري نسبت به 

آنها دارند؟
اتفاقاً براي تولی��د فصل دوم تصمی��م داريم به 
جنوب كشور برويم و يكي از گزينه هاي احتمالي 
ما استان سیس��تان و بلوچس��تان است. سعي 
خواهیم ك��رد ظرفیت هاي بوم گ��ردي در اين 

مناطق را نشان دهیم. 
 يكي از نكاتي كه در مستندمس�ابقه 
»بوم گرد« به چش�م مي آيد، توجه به 

درآمد و اشتغال زايي است!
يكي از ش��اخصه هاي گردش��گري پاي��دار و 
بوم گردي توجه داشتن به درآمد پايدار است. 
از نكاتي كه پیش از اين در بوم گردي ها مغفول 
مانده بود كسب درآمد از فرهنگ سنتي و كسب 
و كارهاي قديمي اس��ت. در مستندمس��ابقه 
»بوم گرد« به اين موضوع توجه ش��ده اس��ت، 
مثلًا در هفته پیش يكي از محصولات س��نتي 
و تقريباً فراموش شده در ش��مال كشور به نام 
»چاي دستي« را مطرح كرديم كه نوعي چاي 
تهیه شده از چاي مرغوب ايراني است. اين نوع 
تهیه چاي ب��ه خاطر عطر و طعم��ي كه دارد، 
خاص است و بايد از نظر اقتصادي به آن توجه 
شود ولي متأسفانه در سال هاي اخیر به خاطر 
س��ختي تولید آن تقريباً به فراموشي سپرده 
شده بود. درباره س��اير كسب و كارهای سنتي 
كه مي تواند به واسطه گردشگري و بوم گردي 
رونق مجدد پیدا كند و احیا ش��ود نیز همین 

رويكرد را داريم. 
 مسابقه »بوم گرد« مي گويد »در خانه 
نمان«، ولي كرونا آمده و مي گويد در 
خانه بمان! با اين شرايط تحميلي چه 

مي كنيد؟!
اتفاقاً شعار ما اين اس��ت كه »در خونه نمون«، 
ولي خب كرونا بي خب��ر آمد و هیچ كس فكرش 
را نمي كرد چنین اتفاقي بیفتد، البته اين مسئله 
روي كار ما تاثیري ندارد و در فكر آن هس��تیم 
كه براي فصل هاي بعدي ترتیبي اتخاذ شود كه 

حضور كرونا در آيتم هاي برنامه ديده شود. 
 فكر نمي كنيد در تلويزيون نيازمند 
ش�بكه تخصصي براي گردش�گري 

هستيم؟!
به ش��خصه با چنین ش��بكه اي مخالف��م، از بین 
شبكه هاي اختصاصي و تخصصي سیما فقط شبكه 
»مس��تند« و »ورزش« به درستي ايجاد شده اند. 
باقي موضوعات را بايد در دل ديگر شبكه ها بیان 
كرد. مثلًا ايجاد شبكه قرآن سیما به نظر درست 
نبود و بايد فرهنگ قرآن را در ديگر شبكه ها تقويت 
كرد نه اينكه باقي ش��بكه ها برنامه ه��اي قرآني 
نداشته باشند و فقط ش��بكه قرآن داشته باشیم. 
درباره گردش��گري هم بايد همین موضوع باشد، 
يعني موضوع و مفهوم ايرانگردي و گردشگري در 

همه شبكه ها مورد توجه قرار گیرد. 
وزارت مي�راث فرهنگي ك�ه متولي 
توسعه گردشگري اس�ت در ساخت 

»بوم گرد« مشاركت داشته است؟
خیر هیچ كمكي به ما نكردند.

 چرا درباره گردش�گري و توسعه آن 
كه موجب اش�تغال زايي زي�ادي نيز 
مي ش�ود، دس�تگاه متولي حضور و 

مشاركت ندارد؟!
فكر مي كنم علت اصلي آن بوروكراس��ي است، 
يعني بايد اول برنامه را در تلويزيون ببینند، بعد 
فكر كنند كه آيا مي خواهند كاري كنند، بعد تازه 

جلسه بگذارند و باقي ماجرا. 
 س�اخت فصل بعد چه زماني ش�روع 

مي شود؟
احتمالاً از دي ماه آغاز به كار مي كنیم و در سال 

آينده پخش آن شروع مي شود.

در گفت وگوي »جوان« با تهيه كننده و كارگردان »بوم گرد« عنوان شد

 احياي فرهنگ كسب و كارهاي سنتي 
در قالب يك مستندمسابقه ايراني

ه��دف م��ا در بوم گ��رد نش��ان 
دادن مناط��ق بكر گردش��گري 
اس��ت. در همين فص��ل هم در 
ش��مال به مناطقي رفته ايم كه 
كمتر ش��ناخته ش��ده هستند

   محمدصادق عابديني
مس�تند »س�ردار صل�ح« ب�ا محوري�ت زندگ�ي 
و  س�ليماني  قاس�م  ح�اج  ش�هيد  س�ردار 
فعاليت ه�اي مستش�اري وي از س�وي معاون�ت 
ام�ور بين الملل�ي صداوس�يما و دفت�ر نمايندگي 
صداوس�يما در بغ�داد تولي�د و رونماي�ي ش�د. 
علي فهیم دانش مش��اور رئیس س��ازمان صداوس��یما و 
مديركل ام��ور بین الملل در گفت وگو ب��ا »جوان« درباره 
س��اخت مس��تند »س��ردار صلح«، گفت: بلافاصله بعد از 
شهادت حاج قاسم سلیماني مجاهد بزرگ اسلامي، دفتر 
صداوس��یما در عراق و اداره كل امور بین الملل س��ازمان 
دس��ت به كار ش��دند تا با جم��ع آوري و ثب��ت خاطرات، 
يادگاري و روايت هاي موجود از زندگي و فعالیت هاي حاج 
قاسم، نگذارند در جنگ روايت ها كه رسانه هاي وابسته به 
نظام سلطه به راه مي اندازند، روايتي دروغین از اين سردار 

بزرگ بیان شود. 
فهیم دان��ش با بی��ان اينكه رواي��ت »س��ردار صلح« از 
زندگي س��ردار س��لیماني، مبتني بر گفتم��ان صلح و 
امنیت جمهوري اسلامي اس��ت، افزود: در اين مستند 
به اين حقیقت كه جمهوري اس��لامي پاسدار و حافظ 
صلح و امنیت در منطقه اس��ت، اشاره ش��ده است و در 
مقابل روايت استكباري از ش��رايط منطقه كه به دنبال 
تفرقه اندازي و ايجاد درگیري در منطقه اس��ت، نشان 
مي دهد همان طور كه خون شهید ابومهدي المهندس 
با خون سردار سلیماني آمیخته شد، ديدگاه هاي مردم 
منطقه چقدر درباره صلح و امنیت به هم نزديك است و 

اجازه آتش افروزي و تفرقه افكني نمي دهد. 
مشاور رئیس صداوس��یما در امور بین الملل بیان داشت: 
مستند »س��ردار صلح« نش��ان مي دهد گفتمان صلح در 
جمهوري اس��لامي همان طور كه در بیان��ات مقام معظم 
رهبري تبیین شده برخاسته از ديدگاه هاي اسلامي است 
و در نقطه مقابل ديدگاه هاي تكفیري و تروريس��تي گروه 
داعش است كه مي خواهد تصويري خش��ن از اسلام را به 

نمايش بگذارد. 
فهیم دانش درباره مراحل ساخت مجموعه مستند »سردار 
صلح« گف��ت: از همان ابتداي كار اف��راد مرتبط با موضوع 
شناسايي شدند و محل هايي كه ش��هید سلیماني در آنها 
فعالیت هاي مستشاري داشتند، معین شد. با افراد مربوط 
مصاحبه انجام شد و بنا بر اين شد كه مستند در 4۰قسمت 

تولید شود. در اين مسیر س��فرا و نمايندگي هاي سیاسي 
از جمله س��فیر محترم ايران در بغداد كم��ال همكاري را 

داشتند. 
وي درباره چگونگي به تصوير كش��یدن شخصیت حاج 
قاس��م س��لیماني در »س��ردار صلح« توضیح داد: اين 
مجموعه مس��تند نش��ان مي دهد گفتماني كه سردار 
سلیماني به دنبال آن بود در تمامي افرادي كه وي با آنها 
در ارتباط بود نیز ديده مي ش��ود. برخلاف جنگ رواني 
كه دشمن به دنبال آن است، همه كساني كه به نوعي با 
حاج قاسم نزديك بودند، اعم از مسلمان يا غیرمسلمان، 
شیعه يا س��ني، عرب يا كرد يا آذري، همگي همان نگاه 

صلح مبتني بر امنیت در منطقه را دنبال مي كنند. 
فهیم دانش با اش��اره به رونمايي از مستند »سردار صلح« 
درباره زمان پخش آن گفت: اين مستند قرار است ابتدا از 
شبكه هاي داخلي پخش شود و احتمالاً اين كار از اواسط 
مرداد ماه انجام خواهد شد و امیدوارم اين مستند سندي 
باش��د براي آيندگان كه به دنبال داش��تن الگوي مناسب 

هستند. 
مديركل امور بین الملل صداوسیما درباره پخش بین المللي 
مجموعه مستند »س��ردار صلح« توضیح داد: از هم اكنون 
چند شبكه خارجي به خصوص در كشورهايي كه حاج قاسم 
در آنها حضور و فعالیت داشته درخواست پخش اين مستند 

را دارند و در حال مذاكره براي پخش آن هستیم. 
فهیم دان��ش در انتها از تغیی��ر رويكرد دفات��ر نمايندگي 
صداوس��یما در خارج از كش��ور خبر داد و گفت: با دستور 
رئیس سازمان صداوسیما دفاتر خارج از كشور وارد بحث 
تولید برنامه ش��ده اند. در چهار ماه اخیر 22برنامه مستند 
در اين نمايندگي ها تولید شده است، در روز جهاني قدس 
نیز بیش از 35۰دقیقه مستند تولید شده كه همگي آنها بر 

مبناي گفتمان صلح عادلانه جمهوري اسلامی است.

ادبيات فاخر ايراني سوژه توليد بازي مي شود

توليد بازي »گوهر شب چراغ« در كانون
بازي مهره و صفحه »گوهر ش�ب چراغ« ب�ا اقتباس از مثنوي معن�وي، طراحي 
و آم�اده تولي�د در كانون پ�رورش فك�ري ك�ودكان و نوجوانان ش�ده اس�ت. 
1۰بازي رومیزي و كارتي برگرفته از آثار فاخر ادبیات كهن فارسي و ادبیات معاصر از 
مجموعه »میز بازي ايراني« از سوي كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان طراحي 
شده است. بازي مهره و صفحه »گوهر شب چراغ« يكي از بازي هاي اين مجموعه است 
كه با اقتباس از مثنوي  معنوي و بر اس��اس داستاني با همین نام از سوي مهنام منفرد 
براي كودكان بالاي هفت سال طراحي شده است. طراح بازي »گوهر شب چراغ« در 
مورد پروژه طراحي بازي هاي رومیزي با الهام از ادبیات فارسي گفت: اين پروژه  از سوي 
آيدين مهدي زاده تهراني شكل گرفت و در جلسه هاي توجیهي كه طي يك سال گذشته 

برگزار شد، ايده ها قدم به قدم پخته تر مي شد. 
مهنام منفرد با اش��اره به اينكه سرگرمي »گوهر ش��ب چراغ« برگرفته از داستان گاو 
دريايي و گوهر ش��ب چراغ مثنوي معنوي مولاناس��ت، افزود: اولی��ن دلیل انتخاب 
كتاب مولانا از بین متون ادبي كهن، علاقه شخصي به حضرت مولانا بود و دلیل ديگر 
بن مايه هاي داستان هاي مولاناست. در داستان هاي مولانا لايه هاي پنهان و نهاني وجود 
دارد كه هم براي كودكان و هم خوانندگان حرفه اي جذاب اس��ت و از لحاظ طراحي، 

قدرت مانور طراحي اسباب بازي و بازي براي رده هاي مختلف سني را ايجاد مي كند. 
به گفته اين طراح، نقاط تعامل خواننده با يك داستان، شخصیت هاي داستان، تعامل 
آنها باهم و با موضوع داستان است كه هر چه فضاسازي بین اين سه رأس بهتر نمايش 
داده شود، خوانندگان بیش��تري را جذب مي كند، بنابراين طراحان بازي براي شروع 

ايده پردازي بايد به اين مسئله توجه كنند.

    خبر


